
مدير شبكه شما:
تنها شبكه اي هستيم كه يك فريم 

برنامه خارجي پخش نمي كنيم 
مدير ش�بكه تلويزيوني شما با اش�اره به رويكردهاي اين 
شبكه تلويزيوني در استفاده از توليدات تلويزيوني داخلي، 
از استفاده نكردن برنامه هاي خارجي در اين شبكه خبر داد. 
محمدمهدي قاسمي، مدير شبكه شما در نشست خبري با اصحاب 
رسانه با اشاره به تعطيلي چند ماهه اين شبكه و بازگشت مجدد آن 
گفت: ما شبكه را با نيمي از نيروهاي گذشته راه انداختيم ولي بدنه 
چابك تر و با نيروهاي جوان تر مش��غول به كار است. وي با تشكر از 
علي دارابي معاون امور استان هاي صدا و س��يما براي همكاري با 
اين شبكه توضيح داد: در شرايطي كه جذب مخاطب بسيار سخت 
است، رشد مخاطب ما بسيار خوب بوده است و انعكاس هايي كه از 
سطح جامعه مي گيريم و اسپانسرهايي كه مراجعه مي كنند نشان 
مي دهد فعاليت ما خوب بوده است. قاسمي با اشاره به توجه شبكه 
شما به ورزش، گفت: ما اكنون سومين شبكه تلويزيون در پوشش 
برنامه هاي ورزشي هستيم. مدير شبكه شما از رويكرد استفاده از 
توليدات مش��ترك با اس��تان ها خبر داد و افزود: يكي از اهداف ما 
شناسايي استعدادهاي مجريان شبكه هاي اس��تاني است. وي از 
جدي شدن رويكرد گردشگري در شبكه شما خبر داد و گفت: از آنجا 
كه خاستگاه گردشگري استان هاست، روزانه بخشي از برنامه هاي 
شبكه شما به گردش��گري اختصاص خواهد يافت. قاسمي درباره 
برنامه هاي توليدي اين ش��بكه، از پخش دور جديد برنامه »راديو 
ش��ب« يا »راديو هفت« خبر داد و گفت: در دور جديد پخش اين 
برنامه رويكرد استاني آن جدي تر و تأكيد شده كه اگر قرار است در 
برنامه از موسيقي استفاده شود، موسيقي محلي و استاني باشد. مدير 
شبكه شما »ترانه باران« را دومين برنامه فاخر اين شبكه عنوان كرد 
كه با هدف رقابت موسيقايي ميان استان ها براي مخاطبان پخش 
مي شود. وي به توليد و پخش برنامه »1+5« يا همان »نود واليبالي« 
با هدف بررس��ي ورزش استان ها اش��اره كرد و توضيح داد: حضور 
اسپانسرها و همچنين استقبال فدراس��يون ها و مخاطبان نشان 
مي دهد اين برنامه به اهداف خود در جذب مخاطب رسيده است. 
مدير شبكه شما، افزود: در برنامه »روي خط« نيز گزارش هاي جذاب 
از مراكز استان ها درباره گردش��گري، فضاي مجازي و رخدادهاي 
جذاب تهيه مي شود. وي از پخش سري جديد برنامه »چمدون« 
خبر داد و افزود: اين برنامه با هدف بررس��ي حوزه هاي گردشگري 
پخش مي شد كه متأسفانه به دلايل مالي تعطيل شد و اكنون سري 
جديد آن از شبكه شما پخش خواهد شد. قاسمي در پاسخ به سؤال 
»جوان« درباره پخش مجموعه هاي نمايشي گفت: اولويت پخش 
توليدات شبكه هاي استاني در شبكه هاي ملي است و نگاه سازمان 
صداوسيما اين اس��ت كه اگر دست ش��بكه هاي ملي خالي بود از 

ظرفيت شبكه هاي استاني استفاده شود. 
وي درباره وضعيت شبكه ش��ما گفت: بودجه ما به شدت كاهش 

داشته است. 

مسئول داوران جشنواره نسيم كلمات:
حجم آثار ترجمه در وضعيت فعلي 

يك شبيخون فرهنگي است 
دبير جش�نواره ادبي نس�يم كلم�ات گف�ت: در وضعي كه 
ص�ادرات فرهنگ اي�ران تنها زعف�ران و پس�ته و فرش و 
در نهايت ديوان حافظ و س�عدي اس�ت، حجم گس�ترده 
آثار ترجمه در كشور واقعاً يك ش�بيخون فرهنگي است. 
به گزارش مهر، ابوالفضل درخشنده نويسنده و مسئول هيئت 
داوران هفتمين جش��نواره ادبي نس��يم، گفت: اين جشنواره 
مربوط به قالب داستان كوتاه و رويكردش، توليد ملي و پويايي 
كسب و كار و صنعت است. دبيرخانه جشنواره در فرهنگسراي 
اخلاق قرار دارد و توسط كانون ادبي داستان نويسي پيشرفته 

برگزار مي شود. 
وي افزود: نكته مورد نظر در اين جشنواره يك دغدغه قديمي 
است كه آيا حمايت از كالاي ايراني بايد متوجه خودرو، يخچال 
و... شود يا خير؟ سؤال من هم به عنوان مسئول هيئت داوران 
اين جشنواره اين است كه آيا انديش��ه و فرهنگ ايراني نبايد 
مورد حمايت به عنوان ي��ك كالاي ايراني ق��رار گيرد؟ براي 
رسيدن به پاس��خ اين س��ؤال و همين رويكرد اس��ت كه اين 
جشنواره برگزار مي شود. اين داس��تان نويس در ادامه گفت: 
صادرات فرهنگ ايراني آيا تنها زعفران و پس��ته و فرش و در 
نهايت ديوان حافظ و س��عدي است؟ به نظرم در مقابل چنين 
وضعيتي، حجم گس��ترده آثار ترجمه در عرصه ادبيات كشور 
واقعاً يك شبيخون فرهنگي اس��ت. در اين وضعيت، متوليان 
فرهنگ كشور چه حمايتي از توليد فكر و انديشه ايراني انجام 
داده اند؟ سؤال مهم ديگر اين است كه نقش فرهنگ در توليد 

محتوا توسط چه كساني رصد و بررسي مي شود؟
درخشنده گفت: س��ؤال مهمي كه بايد مطرح كنيم، اين است 
كه نقش فرهنگ در مصرف كالاي ايراني تا به حال توسط چه 
نهادهايي مورد توجه قرار گرفته است؟ متأس��فانه اين روزها 
كارمان فقط در شعار دادن خلاصه مي شود و دريغ از توجه به 

فرهنگ اصيل ايراني با آن تمدن والايش!
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حكمت 23

كسی كه كردارش او را به جايی 

نرساند، افتخارات خاندانش او 

را به جايی نخواهد رسانيد.

رضا شفيعي جم بازيگر سينما و تلويزيون:

طنز امروز برخلاف شأن انساني و خانوادگي است
  مرتضي ذاكر

رس�الت طنّازان م�ا فقط خنداندن نيس�ت بلك�ه بايد 
ضم�ن تروي�ج مباح�ث دقي�ق و صحي�ح فرهنگ�ي 
و خانوادگ�ي، جامع�ه را به س�مت مفاهي�م اخلاق�ي 
هدايت كن�د ام�ا در عمل آنچ�ه ديده مي ش�ود به جز 
برنامه هايي برخلاف شأن انس�اني و خانوادگي نيست. 
روزگاري طنّازان ما با برچسب توهين ممنوع مي كوشيدند با 
خلاقيت و نوآوري، طنز را به اوج فاخر بودن خودش برسانند. 
قرار نبود كه مردم پاي شائبه هاي توهين، تحقير جنسي و 

قوميتي سرگرم بشوند و لحظاتي را بخندند! 
در طنز قرار است هنرمند ما صريح از مشكلات و معضلات 
جامعه بگويد اما در عين حال آداب كمدي را بر مبناي شكوه 
و عزت اسلامي- ايراني رعايت كند، زيرا مخاطب امروز ما از 
هوش و ذكاوت بالايي برخوردار است و نبايد وقت اين مردم 
براي تماشاي چنين اجراهاي ضعيفي در »خنداننده شو« 
و عدم توليد سريال ها و برنامه هاي خلاقانه و متكي بر طنز 
فاخر گرفته شود، اصلًا بايد باز تعريف درستی از استندآپ 

كمدي داشته باشيم. 
   اينجا جاي آزمون و خطا نيست

رضا شفيعي جم در گفت و گويي با تسنيم، درباره مشكلات 
طنز امروز تلويزيون كه مبتلابه كليشه ها شده و به هر قيمتي 
سعي مي كند مخاطب را پاي تلويزيون نگه دارد، مي گويد: 
متأس��فم بگويم امروز هركس��ي به راحتي وارد اين حوزه 
مي شود و در ميدان سخت ايجاد شادي و نشاط براي جامعه 
و مردم مي آيد و آزمون و خطا مي ده��د. واقعاً ميدان طنز، 
جايگاه سرنوشت سازي براي هنرمند است كه رقم مي خورد 
و جاي آزمون و خطا نيس��ت. طنز امروز هي��چ آموزه اي به 
مخاطب نمي ده��د. جايي كه قبلًا فرهنگ س��ازي مي كرد 

امروز حركت ضدفرهنگي را تعميق مي بخشد. 
وي با اش��اره به اينكه طنز را بايد جدي ت��ر بگيرند، تأكيد 
مي كند: ما بخ��ش طنز تلويزي��ون و س��ينماي مان را رها 
كرده ايم و در اين فضاي رها، هرچه مي خواهيم مي گوييم تا 
به شكلي مخاطب بخندد، حالا فرقي ندارد نوجوان و جوان 
ما به چه چيزي بخندد. از خودمان نمي پرسيم اين چيزي 
كه گفتيم او خنديد، باعث انحراف انديش��ه اي و فرهنگي 
و خانوادگي اش نمي ش��ود؟! امروز بي بهان��ه و بابهانه فقط 
مي خواهيم مخاطب را بخندانيم. رس��الت طنّازان ما فقط 
خنداندن نيست بلكه القاي آموزه هاي فرهنگي و خانوادگي 
و هدايت جامعه به س��مت بهترين ه��اي اخلاقي، بايد جزو 
دغدغه هايش باشد اما چه كنيم كه طنز ما را نابلدها امروز 
هدايت مي كنند، ب��ه همين خاطر اس��ت گاهي در فضاي 

مجازي و حقيقي جنگ راه مي افتد، چون با تحقير قوميت ها 
و تمسخر افراد و لهجه هاي اين و آن مي خواهيم بي طنزي 

خودمان را به رخ مخاطب بكشانيم. 
ش��فيعي جم در ادام��ه تأكي��د مي كن��د: اي��ن ورط��ه را 
دست اندركاران طنز ما بايد بيشتر جدي بگيرند، هر متني 
را به عنوان طرح طنز خودشان در نظر نگيرند. مي توانيم به 
موضوعات روز بپردازيم اما طنز امروز را بايد عالمانه تر نگاه 
كنيم. مردم با اين طنز ها واقعاً نمي خندند، بيشتر افسرده 
مي شوند. ش��ما طنزهاي گذش��ته ما را ببينيد، كجا به هر 
كاري دس��ت مي زديم و از يك رذيله مي خواستيم شادي 
بيافرينيم. امروز برخي از جوانان ما كه مي خواهند يك شبه 
ره صدساله را بروند، شوخي هاي مضحك خانوادگي انجام 
مي دهند كه اصلًا تلويزيون و آثار نمايشي جاي اين كارهاي 
عبث و بيهوده نيست. ايرادي ندارد با گويش ها شوخي كنيم 

اما تمسخر و لودگي با طنز منافات دارد. 
وي تصريح مي كند: در گذشته هر كس��ي نمي توانست وارد 
عرصه طنز بشود بايد آموزش مي ديد و دوره اي را مي گذراند 
اما امروز باعث تأسف است كه يك شبه ره صدساله را مي روند و 
جلوي تريبون مقدس هنرمندي هرچه مي خواهند مي گويند 
حتي بي ادبي! اما واقعاً اين نوع رفتاره��ا، رفتارهاي يك طنّاز 
نيست. حتماً بايد آموزش باشد و بدون پرورش و تعليم همين 
روزگار فرا مي رسد. من بارها گفته ام و اينجا هم مي گويم كه 
بودجه و س��رمايه گذاري بايد براي آدم هاي حرفه اي باش��د. 
شفيعي جم درباره كم كاري خودش در تلويزيون و سينما خاطر 
نشان مي كند: دعوت كنند كار مي كنيم، نخواهند اصرار نداريم 
و تونل نمي زنيم! من به عنوان يك هنرمند طنز به دنبال كاسبي 
نيستم ولي مي بينيم اين رويه را برخي در دستور كار خود قرار 
داده اند كه ميدان را در دست  گرفته اند و از روي بي تخصصي 
طنّازي مي كنند. برخي از كارها آنقدر بد است كه بيكار باشم 
بهتر است. اميدوارم در زمان ساخت طنز به مخاطب هم احترام 
گذارده ش��ود، اين مهم ترين رويكردي است كه به عنوان يك 

حلقه مفقوده امروز در جامعه طنز ما ديده مي شود.

آيا ش��هادت قهرمانان وطن به اندازه پخش اعترافات 
يك رقاص اينستاگرامي ارزش نداش��ت تا ما را وادار 

به واكنش كند؟!
در روزي كه فضاي مجازي و رس��انه اي كش��ور غرق در 
حواشي پرونده مجريان مش��هور تلويزيون بود، شهادت 
مظلومانه مرزبانان وطن به ورطه فراموش��ي سپرده شد 
تا بازتاب مناس��بي از اين اتفاق ناگوار ديده نش��ود. خبر 
تأسفبار ش��هادت 11بس��يجي در درگيري با گروهك 
تروريستي در مريوان اتفاقي بود كه انتظار مي رفت به ترند 
شبكه اجتماعي توئيتر تبديل شود اما نه تنها رسانه ها به 
راحتي از كنار اين خبر گذشتند بلكه شخصيت هاي مطرح 

كشور نيز واكنشي نشان ندادند، همچنين در فضاي مجازي كسي نه براي شهداي وطن توئيت 
كرد، نه پست گذاشت، نه تسليتي و نه اقدام تروريست هاي ضدانقلاب را محكوم كرد. 

نكته مهم، رفتار سلبريتي ها و چهره هاي مشهور و صاحبان تريبون كشور است كه خود را 
هميشه در معرض موج رسانه اي قرار داده و از هر فرصتي براي اظهارنظر استفاده مي كنند. 
در سال هاي اخير فضاي ش��بكه هاي اجتماعي فرصت داد كه چهره هاي مطرح بتوانند 
خودي نشان دهند و مطالبشان را بي واسطه به مردم عرضه كنند. كافي است هر روز سري 
به صفحه هاي شخصي آنها در شبكه هاي اجتماعي بزنيد، آن وقت است كه متوجه مي شويد 

حتي برخي در مورد برخورد غيرمعمول با يك حيوان نيز واكنش نشان مي دهند. 
در واقع سؤال اساسي اين است، سلبريتي هايي كه در هر موضوعي به اظهار نظر مي پردازند 
چرا در ماجراي ش��هادت مظلومانه جوانان رزمنده كشورشان س��كوت كردند يا اينكه 

اظهارنظر شاخصي از آنها در محكوميت اقدام گروه هاي معاند ديده يا شنيده نشد. 

در هر جاي دنيا اگر تعدادي از س��ربازان آن كشور در 
اقدامي تروريستي به كام مرگ مي رفتند تا مدتي فضاي 
رسانه ها به آن اتفاق ناگوار اختصاص پيدا مي كرد اما اين 
روزها ما را چه شده كه از كنار خبر شهادت مظلومانه 
11نف��ر از هموطنانم��ان به راحتي عب��ور مي كنيم و 
حتي حاضر به هم��دردي با خانواده ه��اي داغدار اين 
شهداي گرانقدر نيستيم و از كساني كه فضاي مجازي 
را از واكنش به كوچك ترين اتفاق��ات جامعه بي بهره 

نمي گذارند نيز هيچ صدايي بيرون نمي آيد. 
فرض كنيد در يك پارك با يك خانم هنجارشكن كه 
اقدام به نقض قانون كرده، برخورد نامناس��بي شود، 
آنگاه از سوي برخي كاربران فضاي مجازي چه اتفاقي رخ مي دهد؟ شبكه هاي اجتماعي 
نظير توئيتر و اينستاگرام پر مي شود از اظهارنظرها و واكنش هاي احساسي و بازخوردهاي 
فراواني را در جامعه به وجود مي آورد. حالا چگونه است كه شهادت 11رزمنده بسيجي 
كشور ما را مجاب به واكنش نمي كند و در سكوت به س��ر مي بريم. مگر نه اينكه امنيت 
س��رزمين مان و آرامش كش��ور مديون از خودگذش��تگي و مجاهدت جواناني است كه 
شبانه روز به نگهباني از مرزهاي پهناور كشور عزيزمان مشغولند و در اين راه به درجه رفيع 
شهادت نائل آمده اند؟ آيا شهادت اين قهرمانان وطن به اندازه پخش اعترافات يك رقاص 

اينستاگرامي ارزش نداشت تا ما را وادار به واكنش كند؟!
اداي دين به اين قهرمانان ميهن در حد يك پس��ت يا توئيت كمترين كاري اس��ت كه 
مي توان انجام داد و مردم انتظار دارند صاحبان رسانه و شخصيت هاي مطرح و چهره هاي 

مشهور و... پيشگام شوند و شهداي عزيزمان را به فراموشي نسپاريم.

    محمدصادق عابديني
كمدي زماني جزو سرپاترين و بهترين ژانرهاي 
سينماي ايران محسوب مي شد اما مدتي است 
كه آثار كمدي سينماي ايران صرفاً مي فروشد در 
حالي كه محتوا، ساختار و فرم اين آثار اغلب مورد 
انتقاد جدي كارشناسان قرار دارد. مسعود اطيابي 
بعد از چند سال دوري از سينماي كمدي با ساخت 
»تگزاس« بار ديگر سراغ اين ژانر سينمايي آمده 
و فيلمي ساخته كه در صدر جدول فروش است. 
گفت وگوي »ج�وان« با اي�ن فيلمس�از درباره 
افت كيفي�ت س�ينماي كم�دي را مي خوانيد. 
چرا اين روزها اغلب فيلم هاي كمدي 

خوب مي فروشند؟ 
با توجه ب��ه جدول فروش مي ش��ود گفت ژانر هاي 
مختلف به صورت موازي از فروش خوبي برخوردار 
بوده اند، فيلم هاي اجتماعي و دفاع مقدسي هم در 

رده هاي بالاي فروش قرار دارند. 
ولي آنق�در كه فيلم ه�اي كمدي خوب 
مي فروش�ند، فيلم هاي ج�دي با اقبال 

روبه رو نمي شوند!
ش��ايد دليلش اين اس��ت كه مردم نياز به شادي 
دارند. از آن طرف هم فيلم هاي كمدي وجود دارد 
كه در اين فضا فروش خوبي نداش��ته و در پايين 

جدول فروش قرار دارند. 
دقيقاً به اينجا مي رس�يم ك�ه برخي از 
فيلم هاي كمدي صرفاً بر اساس الگوهاي 
موفق در گيشه بازتوليد مي شوند، مثلًا 
خيلي گفته مي ش�ود كه »تگ�زاس« از 
الگوي »من سالوادور نيستم« استفاده 

كرده و فروش خوبي دارد!
اين موضوع را قبول ندارم، اين دو فيلم اصلًا شبيه 
هم نيس��تند، حتي رنگ و لعاب اين فيلم ها با هم 
متفاوت است. تنها تشابه شان اين است كه در برزيل 
ساخته ش��ده اند، آن هم در لوكيشن هاي متفاوت. 
طرح ساخت »من س��الوادور نيستم« را هم من به 

آقاي پروين حسيني پيشنهاد دادم. 
زماني قرار ب�ود فيلمي به ن�ام »رؤياي 
مارسل« در برزيل بسازيد، »من سالوادور 

نيستم« همان فيلم است؟
بله، تقريباً همان طرح است. نش��د خودم بسازم و 

آقاي منوچهر هادي ساختند. 
قبول داريد در اين شرايط سطح كيفي 

فيلم هاي كمدي افت داشته است؟
عرضه فيلم هاي كمدي متناسب با تقاضا بالا رفته 
است. برعكس، مي گويم كه سليقه مردم به شدت 
بالا رفته و ديگر براي هر فيلمي بليت نمي خرند، كار 

بايد داراي اس��تاندارد هاي بالايي باشد. اگر فيلمي 
خوب فروش مي كند، دليلش اين است كه مردم آن 

را به هم پيشنهاد داده اند. 
خيل�ي از فيلم ها با رقص و موس�يقي و 
الفاظ ركيك ادعاي كميك بودن دارند. 
آيا به كار بردن هر جمله اي مي تواند دليل 

استاندارد بودن باشد؟
من اعتقاد دارم اگر ش��وخي هاي فيلم بد باش��د، 
خانواده ها به ديدن آن نمي روند. براي خانواده معيار 
و اساس تصميم گيري بچه ها هستند. وقتي شوخي 
نامتعارفي در فيلم مي شود كه بچه ها متوجه منظور 
آن نمي ش��وند، خانواده ها هم با ديدن آن مشكلي 

ندارند و از آن استقبال مي كنند. 
يعني حتي شوخي غيراخلاقي در فيلم 
نشان داده شد و بچه نفهميد، خانواده ها 

به ديدنش مي نشينند؟
اين موضوع به شرايط جامعه ما بازمي گردد، مردم ما 
به شدت نياز به شادي دارند. نمونه آن مسابقات جام 
جهاني است. در شرايطي كه بايد به خاطر باخت تيم 
ملي مقابل اسپانيا، مردم ناراحت باشند، به خيابان 
آمده و پايكوبي كردند، يعني فرقي نمي كرد بازي را 
ببريم يا مساوي كنيم يا ببازيم، مردم براي اينكه نياز 

به شادي داشتند به خيابان مي آمدند. 
در مورد فوتبال مردم از عملكرد تيم شان 
راضي بودند، اما خيلي ه�ا از فيلم هاي 

سخيف كمدي انتقاد مي كنند!
ما نمي توانيم م��ردم را متهم كنيم كه تش��خيص 
نمي دهند فيلم سخيف است يا نه، آن هم مردم ما 
كه واقعاً خنداندن آنها كار سختي است. اين بحث 
سخيف را بيشتر منتقدهاي س��ينما درمي آورند. 
وقتي پول روي جلد مجله رفتن را ندهيد، آنها هم 
نقد منفي مي كنند و به فيلم لقب سخيف مي دهند. 
همين ها وقتي پول بگيرند ببينيد چطور از يك فيلم 

تعريف مي كنند، حتي اگر سخيف باشد!
يعن�ي م�ردم ب�راي تماش�اي فيلم به 
نقدهايي ك�ه منتق�دان مي نويس�ند 

اعتنايي نمي كنند؟

نه، نمي خواهم اس��مي از فيلمي ببرم اما خيلي از 
فيلم ها را مي شناس��يد كه منتقد ه��ا از آن تعريف 
كرده اند اما مردم تمايلي به تماشاي آنها نداشته اند. 
الان اوضاع طوري شده كه كارگردان هاي 
زيادي هس�تند كه دنبال ساخت فيلم 
كمدي اند، از خود ش�ما بعد از چند كار 
غيركمدي گرفته تا ابوالحس�ن داودي 
كه 20 س�ال پيش فيلم كمدي س�اخته 
بوده يا منوچهر هادي كه بعد از درام هاي 
اجتماعي سراغ كمدي آمده، چطور شده 

همه مي خواهند كمدي بسازند؟
همان طور كه گفتيد من سابقه توليد كارهاي كمدي 
داشته ام، آثاري مثل »خروس جنگي« كه خوب هم 
فروخت يا ابوالحس��ن داودي ك��ه كار خوب »نان، 
عشق، موتور هزار« را ساخت و توانايي كارگرداني 
فيلم در ژانر هاي مختلف را دارد و منوچهر هادي كه 
نشان داده كارگردان با استعدادي است و سينما را 
خوب مي شناسد و آمد فيلم »آينه بغل« را ساخت. 
اما اينها تنها بخش��ي از فيلم هايي است كه توليد 
مي شود، خيلي از فيلم هاي كمدي هم هستند كه 

اصلًا خوب نيستند و فروش هم نداشتند. 
به عنوان يك كارگردان چه شد كه بعد 
از يك كار سياس�ي اكران نشده، سراغ 

كمدي آمديد؟
براي من كارگردان اينكه فيلم چقدر بفروشد تاثيري 
در دستمزد ندارد كه به خاطر پول بيايم فيلم كمدي 
بسازم. اتفاقاً اگر دنبال پول بودم، بايد فيلم ارگاني 
و رانتي مي س��اختم. آن فيلمي هم كه با ارگان ها 
ساختم، رانتي نداشت. همين الان كارگردان هايي 
كه فيلم ارگاني مي س��ازند، دو تا سه برابر دستمزد 
عادي از بيت المال پول مي گيرند و فيلمي مي سازند 
كه يك دهم هزينه هم نمي فروشند و حتي نمي تواند 

پول تبليغات و چاپ پوستر را درآورد. 
شايد براي شما س�ودي نداشته باشد، 
اما قطعاً ب�راي تهيه كنن�ده اي كه فيلم 
سفارش مي دهد، س�اخت فيلم كمدي 

سود خوبي دارد!
تهيه كننده به فكر اين است كه در برابر هزينه اي كه 
مي كند درآمد داشته باشد و از سرمايه گذاري اش 
س��ود ببرد. همين تهيه كننده اگر كار خوب باشد 
براي كار بعدي هزينه بيشتري مي كند و به سينما 

پول تزريق مي كند. 
تا كي قرار است فيلم هاي كمدي با اين 
حجم زياد ساخته شود؟ فكر نمي كنيد 
بازار س�ينما از فيلم هاي كمدي اشباع 

شده و مردم اين فيلم ها را پس بزنند؟
تا وقتي مردم به شادي نياز داشته باشند، سينماي 
كمدي هم خوب مي فروشد و اشباع نمي شود. الان 
هم در طول سال شايد هفت يا هشت فيلم استاندارد 
كمدي داشته باشيم كه فروش خوبي داشته باشند. 
نمي شود گفت سينما از فيلم كمدي اشباع مي شود، 
من اگر مسئوليت داشتم 70 درصد ظرفيت سينما را 

به فيلم هاي شاد و مفرح اختصاص مي دادم. 
چرا بايد به سينماي كمدي تا اين حد 

توجه شود؟
چون سينما اين روز ها دارد وظيفه اي كه تلويزيون 
انجام نداده را به دوش مي كش��د. تلويزيون ما غم 
پرورش مي دهد. شادي مي تواند به مردم ما قدرت 
و روحيه دهد و به آنها توان مقابله با دشمن را بدهد. 
دولت اگر قدرت شاد بودن مردم را متوجه شود، تمام 
توانش را براي آبادي و آباداني كشور به كار مي برد. 

مردم با ديدن آباداني شاد مي شوند.

 توجيه كارگردان »تگزاس« 
درباره رواج شوخي هاي غيراخلاقي در فيلم های كمدی در گفت وگو با »جوان«

اگر بچه نفهميد، مشكل ندارد!

مظلوميت شهداي بسيجي در فضاي مجازي

سكوت و سقوط سلبريتي ها

كارگردان هاي��ي ك��ه فيل��م ارگان��ي 
مي سازند، دو تا س��ه برابر دستمزد 
عادي از بيت المال پ��ول مي گيرند و 
فيلمي مي سازند كه يك دهم هزينه 
هم نمي فروش��ند و حتي نمي تواند 
پول تبليغات و چاپ پوستر را درآورد
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